

[Texte]

new legislation. Just before you answer, my colleague was saying this is a simple, straightforward tax, even though we have here before us today a 33-page clarification note.

I do not want to go into that. My question is that there are from 75,000 taxpayers or businesses registered under the current federal sales tax. We were first talking of 1.2 million. Two days ago the Minister of National Revenue told us 1.6 million. Most of the major CA firms, for example, are preparing bulletin information and newsletters saying what they have to get ready for their clients and so on. So it is a simple question. Do you expect that taxpayers will have to pay more for accounting professional service because of the GST? How much do you think it will increase?

• 1035

We know, for example, about government size, that the minister told us the first year they are estimating \$300 million. That is just government cost. Now we want to know for the public in general, for the 1.6 million tax registrations, or businesses that have to register to comply with the GST, what kind of accounting bill or increase they will get.

Ms David: We cannot even comment on that, other than to say we feel in the transition additional costs will be incurred by businesses in getting in many of their systems, getting advice from their outside advisers, whether they be accountants, lawyers, systems people, whatever. But under a mature system we do not feel there will be increased costs.

Mr. Gagliano: After the transition period you feel business will be as normal; clients will not call their accountants to get some explanation—

Ms David: We are not predicting—

Mr. Gagliano: —on audits, for example. What happens when after two years...? We have a system here where you get an auditor for payroll deductions, you get an auditor for an income tax return, and you are going to get an audit for sales tax. Before we had to audit only for... The government is hiring 4,000 new auditors, and you are telling me in the normal operation when those auditors walk in on your client your client will not call you and you will not send a bill afterwards for assistance on this audit?

Ms David: Normally they call only if they have problems.

Mr. Gagliano: I do not know how you charge your fees. Definitely there will be a cost. I am sure of it. If you are preparing all your clients on how to get ready for this I am sure you are preparing for more personnel and maybe more office space, in the same way as the government. You are going to have an army there, to fight.

Ms David: No, we are not.

The Chairman: Let us not argue.

[Traduction]

justement de faire remarquer qu'il s'agit d'une taxe fort simple alors qu'elle exige des notes explicatives longues de 33 pages.

Il y a 75,000 entreprises inscrites au titre de la TFV alors qu'au début il était question de 1,2 million. Il y a deux jours, le ministre du Revenu national citait un chiffre de 1,6 million. La plupart des cabinets d'experts-comptables sont en train de rédiger des bulletins de renseignements à l'intention de leurs clients. A votre avis, les contribuables seront-ils obligés de déboursier davantage au titre des frais comptables à cause de la TPS et dans l'affirmative, à combien se montera cette augmentation?

D'après le ministre, l'État devra dépenser 300 millions de dollars supplémentaires pour la comptabilité. Je voudrais donc savoir à combien s'élèvera la facture supplémentaire pour les 1,600,000 entreprises inscrites qui devront verser la TPS.

Mme David: Il m'est impossible de répondre à votre question, mais il est certain qu'au cours de la période de transition, les entreprises devront certainement faire face à des frais supplémentaires pour obtenir des conseils auprès de leurs comptables ou de leurs avocats. Lorsque le nouveau système sera rodé, ces frais devraient se stabiliser.

M. Gagliano: Donc au bout de la période de transition, les choses devraient revenir à la normale et les gens ne seront pas obligés de consulter tout le temps leurs comptables.

Mme David: Nous ne pouvons pas prédire... .

M. Gagliano: Qu'est-ce qui arrivera d'ici deux ans? Maintenant déjà, on est obligé d'avoir recours à un expert-comptable pour les retenues sur le salaire et les déclarations d'impôt; or maintenant il faudra s'adresser à eux pour la taxe de vente. Le gouvernement engage 4,000 nouveaux vérificateurs. Vous n'allez quand même pas prétendre que lorsqu'un client a recours à un expert-comptable, il n'a pas de facture à payer.

Mme David: Généralement les clients consultent un expert-comptable uniquement en cas de difficultés.

M. Gagliano: Je suis sûr qu'il y aura des coûts supplémentaires. Pour expliquer à tous vos clients comment le nouveau système va fonctionner, je suis sûr que vous devrez engager du personnel supplémentaire et peut-être même louer de nouveaux bureaux tout comme le gouvernement est obligé de le faire. Vous allez devoir vous mettre véritablement sur le pied de guerre.

Mme David: Pas du tout.

Le président: Inutile de discuter.